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بهترین و بدترین رانندگان در کدام شهرها هستند؟

گزارش تصویری
دکتر حسن روحانی، رئيس جمهوری، در جلسه سران قوا مطرح کرد:  

آرامش مردم بعد از 13 آبان بیشتر شده است
دکتر حسن روحانی، رئیس جمهوری کشــورمان روز گذشته در پایان نشست 
مشترک ســران ســه قوه تاکید کرد: »مقام معظم رهبری رهنمودی را دادند، 
برمبنای این رهنمود جدید، امروز جلسه ای داشــتیم که این سیاست را چگونه 
اجرایــی و عملیاتی کنیم. البته جلســات دیگری هم ظرف ایــن هفته خواهیم 
داشــت و تا هفته آینده نکاتی را که مورد نظر مقام معظم رهبری اســت، نهایی 
 خواهیم کرد.« او در ادامه صحبت هایی داشــت که مهمترین بخش های آن را در 

ادامه می خوانید.
رشد 13 درصدی صادرات

رئیس جمهوری خطاب به مردم گفت: »بعد از ۱۳ آبان آمریکایی ها بســیار در 
انتظار این بودند که شــاهد یک به هم ریختگی در زمینه اقتصاد کشور باشند، اما 
مردم بزرگوار و همه فعــالان اقتصادی به گونه ای عمل کردند که خوشــبختانه 
همه چیز به عکس شــد.« روحانــی در توضیح این نکته گفــت: »آمریکایی ها 
می خواستند بعد از ۱۳ آبان تورم، مشکلات اقتصادی، مسائل بازار، ارز و همه چیز 
را به نحو دیگری ببینند و خوشــبختانه بانک مرکزی، بخش های دیگر اقتصادی 
و  مردم عزیز و بزرگوار به گونه ای عمل کردند کــه کاملا برای همه دنیا و داخل 
کشور ما محســوس اســت که آرامش مردم بعد از ۱۳ آبان مقداری بیشتر شده 
اســت.« رئیس جمهوری با قدردانی از تلاش های صادرکنندگان برای پیشرفت 
خوب در  سال جاری نســبت به  سال گذشــته و افزایش بیش از ۱۳ درصدی در 
صادرات کشور گفت: »با چارچوبی که تعیین شده تا چگونه ارز صادرات غیرنفتی 
به داخل بازار و کشــور برگــردد، راه حــل مطمئنی برای درآمدهــای ارزی ما 

پیش بینی شده است و ان شاءالله این راه مطمئن را ادامه می دهیم.«
موفقیت در اوپک

دکتر روحانی درباره جلسه ســران قوا نیز گفت: »بخشــی از جلسه امروز در 
مذاکره با وزیر نفت و شــرایط فروش نفت انجام شد و بحمدلله شرایط مناسب و 
خوبی داریم.« رئیس جمهوری تاکید کــرد: »آمریکایی ها در زمینه نفت ناموفق 
بودند، در زمینه اوپک هــم آمریکایی ها خیلی تلاش کردند تــا کاری کنند که 
تولید نفت کشورهای عضو اوپک کاهش پیدا نکند که الحمدلله کاهش پیدا کرد 
و اعضای غیراوپک همین تصمیم را داشــتند.آمریکایی ها در اجلاس اوپک، این 
بار ناموفق بودند و جمهوری اسلامی ایران خوشــبختانه موفقیت های خوبی به 

دست آورد.«
اولویت بودجه

رئیس جمهوری با اشاره به این که در این یکی دو سفری که به استان ها داشتم 
و همچنین بقیه مسئولان که به استان ها سفر دارند، شاهد افتتاح های بسیار زیاد 
و به ثمر رسیدن بســیاری از پروژه ها هستیم، گفت: »نسبت به پروژه های ناتمام 
هم در جلسه سران قوا تصمیمات خوبی گرفتیم که به مردم واگذار شود.« دکتر 
روحانی با بیان این که نخســتین اولویت ما در بودجه  ســال آینده بر این اساس 
اســت، گفت: »مردم باید از لحاظ وفورکالاهای اساســی و مواد ضروری در بازار 
اطمینان داشته باشند؛ ارز ما یک ثباتی در بازار داشته باشد و بتوانیم افرادی که 

حقوق ثابت دارند در حدی که توان داریم، یاری دهیم.«

بین الملل

روزهای اخیر باز هــم گلایه از کنــدی اینترنت و 
مشکل در وصل شدن به این فضا سر و صدای بسیاری 
به پا  کرده است. هرچند این موضوع چندان جدیدی 
نیســت و تاکنون گلایه ها از کنــدی اینترنت بارها و 
بارها و طی  سال های گذشــته نقل مجالس بوده، اما 
کاربران اینترنت از ابتدای امســال اوضاع ســختی را 
گذراندنــد. فروردین  ماه اختلال در شــبکه اینترنت 
آن قدر زیاد بود که ســرهنگ علی نیک نفس،رئیس 
مرکز تشخیص و پیشــگیری  پلیس فتای ناجا اعلام 
کــرد: »اختلال در ســرویس اینترنت کشــور صرفا 
قطعی و کندی ارتباطات را در پی داشــته  و هیچ گونه 
دسترسی غیرمجاز یا نشــت اطلاعاتی درپی آن رخ 
نداده است، اما تأکید می شــود که مسئولان  فناوری 
اطلاعات سازمان ها و شرکت ها باید نسبت به بررسی 
مســتمر آخرین آسیب پذیرهای ســامانه ها و ابزارها 
 اقدام و نسبت به به روزرســانی و رفع نواقص احتمالی 

در اسرع وقت اقدام کنند.«  
بعد از آن و در اردیبهشت ماه و پس از فیلتر تلگرام، 
اینترنت کشــور با اختلال شدیدی روبه رو شد که این 
 مسأله در سطح کشور از ســوی کاربران و کسانی که 
به نوعی کســب  وکار آنها با اینترنت در ارتباط است 
با  اعتراض گســترده ای همراه بود. در همین راســتا، 
محمدجواد آذری جهرمــی، وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات  اقدام هایی را در دســتور کار قرار داد و حتی 
مهلت 24 ساعته را نیز برای رفع این اختلال ها تعیین 
کرد. با این  حال مســأله اختلال گسترده در اینترنت، 
کار را بــه مجلس هم کشــاند تا آن جا که نشســت 
مشترک کمیسیون های  صنایع و معادن، اقتصادی و 
امنیت ملی درخصوص پیام رسان ها و اختلال اینترنت 
با حضور اعضای  کمیسیون ها، مدیران پیام رسان ها و 

ارتباطات و فناوری اطلاعات تشکیل شد.  
پــس از آن هم یکی از دلایل کند شــدن ســرعت 

اینترنت فیلترشکن ها اعلام شــدند و »حسین فلاح 
جوشقانی«  رئیس رگولاتوری به روزنامه ایران گفت: 
»با توجه به بحث فیلترینگ تلگرام متاسفانه استفاده 
از نرم افزارهایی مانند  فیلترشــکن ها از سوی کاربران 
که از پروتکل های رمزنگاری شده استفاده می کنند، 
به صورت ناگهانی افزایش  یافت. از آنجایی که بسیاری 
از کســب و کارهای اینترنتی شرکت های تجاری که 
با خارج از کشــور ارتباط دارند و  حتی سفارتخانه ها و 
بازی ها نیز در کشــور از پروتکل های رمزنگاری شده 
مجاز مانند اس ال اس و... اســتفاده  می کنند به حجم 
استفاده از فیلترشــکن ها افزوده شد. به عبارتی وقتی 
حجم اســتفاده از این پروتکل ها به  صــورت ناگهانی 
افزایش یافت به تبع آن ترافیک اســتفاده از اینترنت 
نیز به صورت ناگهانــی بالا رفــت. بنابراین با  کندی 

اینترنت و اختلال آن روبه رو شدیم.« 
 حــالا بــار دیگــر اختــلال در شــبکه اینترنت و 
کند شدن آن این بحث قدیمی را به روز کرده و البته 
همچنان  پاســخ ها اصولا همان پاسخ های سابق است 
و دلیل جدیدی برای کندی و قطع شدن اعلام نشده 

است. 
این در  حالی اســت که محمدرضا بیدخام مدیرکل 
روابط عمومــی شــرکت مخابــرات در گفت وگو با 
»شــهروند« صحبت هایی  کــه دربــاره کندی های 
اخیر می شود را نادرست دانســته و می گوید:»اخیرا 
مشــکل عمده ای در زمینه اینترنت وجود  نداشــته و 
ممکن است بعضی از مناطق به صورت مقطعی دچار 
مشکل شده باشــند، اما امری عمومی نبوده.  ممکن 
اســت به دلایل تخصصی اختلالی در شبکه اینترنت 
داشــته باشــیم، اما ســعی کرده ایم که به ســرعت 
رفع  شــود و شــماره 2020 هم به صورت 24 ساعته 
برای پشــتیبانی از خرابی ها و اختلالات در دسترس 

مخاطبان  قرار دارد.«  

مدیرکل روابط عمومی شرکت مخابرات در پاسخ به »شهروند« 
شبکه اینترنت در روزهای اخير را تکذیب  کرد

اختلالی  در کار نیست
  اسحاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهوری دوشنبه 19 آذرماه، برای بازدید و افتتاح چند 
طرح و پروژه مهم صنعتی، اقتصادی و عمرانی از طریق فرودگاه بین المللی بندرعباس وارد استان 

هرمزگان شد. )ایسنا(

اجلاس 2هزار شهید خراسان  جنوبی  با حضور محمدعلی جعفری، فرمانده  کل سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی، تولیت آستان قدس رضوی و تنی چند از مسئولان استانی و کشوری در بیرجند 

برگزار شد. )مهر(

  نامه ای از ماجرای تقدیر رئیس دانشگاه 
شبکه های  در  خودش  از  فردوسی 
اجتماعی منتشر شده که او در توضیحاتی 
درباره این نامه گفت: »متاسفانه به دلیل 
عجله عوامل اجرایی، از بنده خواسته شد 
که لوح ها را امضا کنم و پس از آن اسامی 
برگزیدگان توسط هیأت داوران هر بخش 
رئیس  نام  درج  لذا  است،  وارد شده 
دانشگاه فردوسی در یکی از این لوح ها، 
بعد از امضای بنده اتفاق افتاده است. 
البته این موجب تاسف خودم نیز شده، اما 
بی دقتی برخی از عوامل اجرایی خارج از 
دانشگاه موجب این اتفاق نامطلوب شده 

است.« )ایسنا(

خودرو«،  بدون  »سه شنبه های  در    
شهروندان تهرانی با شهردار هم رکاب 

شدند. )عصر ایران(
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رئیس کمیته ملی المپیک درخصوص حضور زنان در ورزشــگاه ها گفت: »در دیدار 
ایران با پرتغال، رئیس جمهوری دســتور دادند درِ ورزشگاه باز شود تا زنان برای تماشای 
بازی وارد استادیوم آزادی شوند. در فینال لیگ قهرمانان آسیا هم ایشان دستور دادند درِ 
ورزشگاه برای حضور زنان گشوده شــود. این باور دولت است که حضور زنان در ورزشگاه 
کارکرد مثبت دارد. اگر بپذیریم ورزش یک کانون نشاط اجتماعی است، نمی توان برای آن 

مرزبندی زنانه و مردانه قایل شد.« 

رضا صالحی اميری:  

حضور زنان در ورزشگاه 
 دستور مستقیم  رئیس جمهوری 

بوده است

شروع صفحه آرایی
مدیر مسئولسردبیرمعاون سر دبیردبیر سرویسصفحه  آرا: ؟؟؟45 / 16

اتمام صفحه آرایی
17 / 45

شروع صفحه آرایی:  ؟؟ / ؟؟
اتمام صفحه آرایی:  ؟؟ / ؟؟

و  سـنگين  یـا  بـزرگ  اشـيای 
همچنيـن ظروف شيشـه ای ، ظروف 
چينی و سـایر اشـيای شکسـتنی 
و ظـروف حـاوی مـواد خوراکـی و 
شـيميایی  را در قفسـه های پایيـن 

کابينـت و کمـد قـرار دهيـد.

شهروند|  با گذشــت نزدیک به یک دهه از نظام یارانه ای در 
کشور، این فرآیند همچنان محل بحث و مناقشه است. سخنان 
دیروز محمدباقر نوبخت، رئيس سازمان برنامه و بودجه مبنی بر 
اینکه یارانه همچنان در همين .... مقطوع است و تغييری نخواهد 
کرد و از ســوی دیگر رفتن آیين نامه حذف یارانه پردرآمدها به 
هيات دولت و ضمانت اجرایی آن، واگذاری حذف یارانه پردرآمدها 
به استانداری ها، چگونگی حذف اوليه یارانه بگيران و ناتوانی در 
شناســایی کنونی آن از جمله مباحثی بود کــه کامران ندری 
اقتصاددان در گفت وگو با »شهروند« به تشریح آن پرداخت که 
از نظر می گذرد. نظام یا سيســتم یارانه ای با توجه به این که عمر 
کوتاهی دارد، با مشکلات و نارسایی های فراوانی دست وپنجه نرم 
می کند. در نظر داشته باشيد که پرداخت یارانه به افراد و اشخاص 
حقيقی کم درآمد که توانایی کسب درآمد ندارند، توصيه می شود؛ 
افرادی که توانایی کارکردن داشته باشند، پرداخت صدقه ای به 
آنان هيچ توجيهی ندارد. اگر همين افرادی که توانایی کارکردن 
دارند اما شغل و کار برای کســب درآمد ندارند، دولت برای رفع 
این مشــکل باید دو راهبرد را مد نظر قرار دهد؛ یکی این که نظام 
تأمين اجتماعی را احيا کند تــا از طریق آن بيمه بيکاری به افراد 
تعلق گيرد. دوم این که به این افراد کمک مالی شــود؛ این کمک 
مالی به ســازمان ها و نهادهایی که وظایف آنها کاملا مشــخص 
است، محول شود؛ کميته امداد و ســازمان بهزیستی دو نهادی 
هستند که می توانند این نقش را بازی کنند. یارانه باید به افرادی 

تعلق گيرد که در سن کار نيستندیا توانایی انجام کار را ندارند و به 
نوعی از کار افتاده هستند. پرداخت یارانه به شکل کلی توجيهی 
نمی تواند داشته باشد؛ بنابراین نظام یارانه ای که حدود یک دهه 
است به وجود آمده، نباید به این شکل ادامه پيدا کند. در یک  سال 
گذشته با بالا رفتن قيمت ها مشــکلات عدیده ای در راه معاش و 
زندگی مردم به وجود آمد؛ به این معنا که یارانه متناسب با افزایش 
قيمت ها بالا نرفت، ماحصل آن فشار به افرادی بوده که حقوق بگير 
بوده اند و عمده ترین منبع درآمدشان همين دستمزدهاست.  اگر 
هدف دولت آن است که در چنين وضع اقتصادی به مردم کمک 
کند، باید دستمزدها را متناسب با تورم بالا ببرد؛ یعنی کار عاقلانه 
این است که نخست نظام حقوق )دستمزدها( را اصلاح کند. دوم 
نظام تأمين اجتماعی را تقویت کند. سوم افرادی که تحت پوشش 
کميته امداد و سازمان بهزیستی هستند، همين افراد را با پرداخت 
یارانه مورد حمایت قرار دهد. مسأله اساسی و مهم در همين نظام 
و سيستم یارانه ای اینجاست که مکانيسم های منطقی و صحيحی 
برای پرداخت و دریافت یارانه وجــود ندارد؛ خيلی ها هنوز یارانه 
دریافت می کنند که تحت هيچ شرایطی مستحق آن نيستند و 
بسياری نيز دریافت نمی کنند که مستحق دریافت هستند. یک 
مورد از مکانيسم های دریافت یارانه به این شکل بوده که برای مثال 
فردی که در خيابان سردار جنگل زندگی می کند، از دریافت یارانه 
معاف می شود؛ یعنی این گونه برآورد شده فردی که در این محل 
زندگی می کند، مرفه است -درواقع تصور دولت این بوده که از رفاه 

نسبی برخوردار بوده است. این شيوه و روش برای نظام یارانه ای 
اشتباه است؛ البته این ایراد را نمی توان تنها به دولت وارد کرد بلکه 
کليت نظام در بخش اقتصاد توسعه ای و زیربناهای آن با مشکل 
مواجه است.  دقت کنيد که در کشورهای توسعه یافته اطلاعات 
اقتصادی و آمار مربوط به ميزان درآمد و رفــاه افراد و خانواده ها 
در اختيار دولت اســت و بر اساس همين اطلاعات است که نظام 
مالياتی این کشورها به صورتی منظم پابرجاست؛ اما در کشور ما 
چون این اطلاعات آماری به این شــکلی که گفته شد، در اختيار 
دولت نيست، در نتيجه مکانيسم های مربوط به دریافت و پرداخت 
یارانه و ماليات با مشکلات جدی مواجه است. بر همين اساس است 
که موضوع فرار مالياتی هم به  عنوان یک وجه آسيب شناختی از 
سيستم اقتصادی ما مطرح می شود. مشکل دولت در شناسایی 
افراد پردرآمد سبب می شود که یارانه حقه پرداخت نشود و دوم 
این که جای افراد پردرآمــد و بی بضاعت تغيير کند. ارتباط بين 
بالارفتن حامل های ســوخت با نظام و سيســتم یارانه ای را باید 
این گونه محاسبه کرد؛ زمانی که منابع انرژی قيمتش پایين است، 
بيشتر از حد متعارف مصرف می کنند. درواقع با بالا رفتن قيمت 
سوخت ميزان استفاده بيش از حد نيز کمتر می شود. در کشور ما 
بيش از حد متعارف و بالاتر از استانداردهای جهانی انرژی مصرف 
می کنيم. ماحصل همين فرآیند مشــکلات زیست محيطی نيز 
است. در نتيجه سياست دولت این است که از طریق نظام یارانه ای 

بتواند بين نياز شهروندان و سياست های خود بالانس ایجاد کند. 

در گفت و گوی شهروند با کامران ندری اقتصاد دان بيان شد :

عدم شناسایی میزان درآمد  خانوارها مشکل اصلی نظام یارانه ای


